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Abstract 

A descriptive correlational was used in this study which aims to (1) determine students’ 

intention to adopt stroke-preventive behaviors, and (2) identify the association between 

students; age, their Perceived Susceptibility, Perceived Severity, Perceived Barriers, 

Perceived Benefits, Subjective Norm, Self-Efficacy, Cues to Action, and Intention to 

adopt stroke-preventive behaviors. The study was conducted through an online survey 

among university students across Iraq. A non-probability convenience sample of 400 

undergraduate students who were recruited to participate in this study. Based on a margin 

of error of 5%, a confidence level of 95%, a population size of 82.000, and a response 

distribution of 50%, the recommended sample size will be 386. The final sample size is 

400. The study instrument encompasses the students’ sociodemographic sheet (age, 

gender, marital status) and the Expanded Health Belief Model Scale (the Perceived 

Susceptibility, Perceived Severity, Perceived Barriers, Perceived Benefits, Subjective 

Norm, Self-Efficacy, Cues to Action, and Intention to adopt stroke-preventive behaviors). 

Data were analyzed using the statistical package for social sciences (SPSS) for windows, 

version (26). The study results displayed that there is a statistically significant correlation 

between students’ age and their Perceived Susceptibility of contracting stroke (r = .127). 

There is a statistically significant correlation between students’ Perceived Susceptibility of 

contracting stroke and their Perceived Severity Susceptibility of contracting stroke and 

Perceived Barriers to adopt Health Preventive Behaviors of stroke. There are statistically 
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significant differences in students’ Perceived Severity of contracting stroke, Perceived 

Barriers to adopt stroke-preventive behaviors, Perceived Self-Efficacy of adopting stroke-

preventive behaviors, and Cues-to-Action for adopting stroke-preventive behaviors. The 

researchers concluded that the younger the students, the greater the Perceived 

Susceptibility of contracting stroke. The researchers recommend that there is a need by the 

Iraqi Ministry of Health and other health agencies to establish health education activities 

that raise public’s awareness of stroke. 
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عنواى الثحث: السلوكيات الوقائية الصحية للسهلاء الوتعلقة تالسكتة الذهاغية: نوورج الاعتقاد الصحي الووسع 

 كإطار نظري

 هؤيذ نوري ، ريهام حازم كرين ، زينة هحوذ جواد.الطلاب: أحوذ هاشن جاسن ، أحوذ 

 تإشراف: الأستار الذكتور هحوذ تاقر حثية عثذ علي

 الولخص

( ذحذٚذ َٛح انطلاب فٙ ذثُٙ انغهٕكٛاخ انٕلائٛح 1ذى اعرخذاو الاسذثاط انٕصفٙ فٙ ْزِ انذساعح ٔانز٘ ٚٓذف إنٗ )

( ذحذٚذ انعلالح تٍٛ انطلاب ؛ انعًش ، ٔلاتهٛرٓى انًرصٕسج ، ٔانخطٕسج انًرصٕسج ، ٔانعٕائك 2نهغكرح انذياغٛح ، ٔ )

نزاذٛح ، ٔانفعانٛح انزاذٛح ، ٔإشاساخ انعًم ، ٔانُٛح نرثُٙ انغهٕكٛاخ انًرصٕسج ، ٔانفٕائذ انًرصٕسج ، ٔانًعاٚٛش ا

انٕلائٛح يٍ انغكرح انذياغٛح. أخشٚد انذساعح يٍ خلال اعرطلاع عثش الإَرشَد تٍٛ طلاب اندايعاخ فٙ خًٛع أَحاء 

ح. تُاءً عهٗ ْايش طانة خايعٙ ذى ذدُٛذْى نهًشاسكح فٙ ْزِ انذساع 444انعشاق. عُٛح يلائًح غٛش احرًانٛح يٍ 

٪ ، عٛكٌٕ حدى انعُٛح 54، ٔذٕصٚع الاعرداتح تُغثح  02.444٪ ، ٔحدى انغكاٌ 55٪ ، ٔيغرٕٖ انثمح 5انخطأ تُغثح 

. ٔذشًم أداج انذساعح ٔسلح انطلاب الاخرًاعٛح انذًٕٚغشافٛح )انعًش 444. حدى انعُٛح انُٓائٙ ْٕ 306انًٕصٗ تّ 

اط ًَٕرج انًعرمذ انصحٙ انًٕعع )انحغاعٛح انًرصٕسج ، ٔانشذج انًرصٕسج ، ٔاندُظ ٔانحانح الاخرًاعٛح( ٔيمٛ

ٔانعٕائك انًرصٕسج ، ٔانفٕائذ انًرصٕسج ، ٔانًعاٚٛش انزاذٛح ، ٔانفعانٛح انزاذٛح ، ٔإشاساخ انعًم ، ٔانُٛح نرثُٙ انغكرح 

( نهُٕٚذٔص SPSSائٛح نهعهٕو الاخرًاعٛح )انغهٕكٛاخ انٕلائٛح(. ذى ذحهٛم انثٛاَاخ تاعرخذاو انحضيح الإحص -انذياغٛح 

(. أظٓشخ َرائح انذساعح أٌ ُْان علالح راخ دلانح إحصائٛح تٍٛ عًش انطلاب ٔلاتهٛرٓى نلإصاتح تانغكرح 26الإصذاس )

(. ُْان علالح راخ دلانح إحصائٛح تٍٛ لاتهٛح انطلاب انًرصٕسج نلإصاتح تغكرح دياغٛح ٔشذج r = .127انذياغٛح )

ذعشضٓى نغكرح دياغٛح انرعالذ ٔانحٕاخض انًرصٕسج نرثُٙ انغهٕكٛاخ انٕلائٛح انصحٛح نهغكرح انذياغٛح. ذٕخذ احرًال 

فشٔق راخ دلانح إحصائٛح فٙ شذج انغكرح انذياغٛح انًرصٕسج نذٖ انطلاب ، ٔانحٕاخض انًرصٕسج نرثُٙ انغهٕكٛاخ 

نرثُٙ انغهٕكٛاخ انٕلائٛح نهغكرح انذياغٛح ، ٔإشاساخ إنٗ انعًم انٕلائٛح نهغكرح انذياغٛح ، ٔانفعانٛح انزاذٛح انًرصٕسج 

نرثُٙ انغهٕكٛاخ انٕلائٛح نهغكرح انذياغٛح. ٔخهص انثاحثٌٕ إنٗ أَّ كهًا كاٌ انطلاب أصغش عُاً ، صادخ انماتهٛح 

ح ٔانٕكالاخ انًرصٕسج نلإصاتح تانغكرح انذياغٛح. ٕٚصٙ انثاحثٌٕ تأٌ ُْان حاخح يٍ لثم ٔصاسج انصحح انعشالٛ

 انصحٛح الأخشٖ نرأعٛظ أَشطح ذثمٛف صحٙ نشفع انٕعٙ انعاو تانغكرح انذياغٛح.


